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Vážený pan 
xxxxx 
 
 
 
 
Vážený pane, 
 
 k Vaší žádosti o poskytnutí informací podle zákona č. 106/1999 Sb., 
o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů, ve věci vstupu 
do registrovaného partnerství podle zákona č. 115/2006 Sb., o registrovaném 
partnerství a  o změně některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších 
předpisů, (dále jen „zákon o partnerství“), Vám sdělujeme následující. 

V úvodu připomínáme, že zákon o partnerství byl návrhem poslanců Anny 
Čurdové, Jitky Kupčové, Taťány Fischerové, Kateřiny Dostálové, Lucie Talmanové, 
Kateřiny Konečné, Zdeňka Jičínského, Vladimíra Doležala, Pavla Svobody, Vlastimila 

Ostrého a Vladimíra Koníčka (ST 969/2005, IV. volební období). Nešlo tedy o vládní 
návrh zákona, který byl po věcné stránce zpracován Ministerstvem vnitra a předložen 
k projednání vládě. Ministerstvo vnitra tudíž není gestorem zákona o partnerství. 

K jednotlivým Vašim dotazům ve věci registrace partnerství Vám sdělujeme 
následující. 

K dotazům a) a b) 
Za jakých podmínek a jakým způsobem mohou osoby s trvalým pobytem 

v Sázavě uzavřít registrované partnerství podle zákona o partnerství, před jiným než 
místně příslušným matričním úřadem? 

Jak je zpoplatněno uzavření RP dle bodu a) v případě, že jedna z osob, které 
chtějí vstoupit do partnerství je těžce zdravotně postižená – odkázaná na vozík pro 
invalidy. 
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 Po novele zákona o partnerství, provedené zákonem č. 312/2013 Sb., kterým 
se mění zákon č. 301/2000 Sb., o matrikách, jménu a  příjmení a  o  změně 
některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů, a další související 
zákony, je s účinností od 1. 1. 2014 příslušný k přijetí prohlášení o vstupu 
do partnerství matriční úřad, vymezený prováděcím právním předpisem (dále jen 
„registrující matriční úřad“)1, a to bez ohledu na trvalý pobyt osob, které chtějí 
vstoupit do partnerství. Seznam registrujících matričních úřadů je uveden v příloze 
č. 4 vyhlášky č. 207/2001 Sb., kterou se provádí zákon č. 301/2000 Sb., o matrikách, 
jménu a příjmení a o změně některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších 
předpisů: 

 
 Matriční úřad: Správní obvod: 

1. Úřad městské části Praha 1 území hlavního města Prahy 

2.  Magistrát města Kladno území Středočeského kraje 

3. Magistrát města České Budějovice území Jihočeského kraje 

4. Úřad městského obvodu Plzeň 3 území Plzeňského kraje 

5. Magistrát města Karlovy Vary území Karlovarského kraje 

6. Úřad městského obvodu Ústí nad Labem-
město 

území Ústeckého kraje 

7. Magistrát města Liberec území Libereckého kraje 

8. Magistrát města Hradec Králové  území Královéhradeckého kraje 

9. Magistrát města Pardubice území Pardubického kraje 

10. Magistrát města Jihlava území Kraje Vysočina 

11. Úřad městské části Brno-střed území Jihomoravského kraje 

12. Magistrát města Olomouc území Olomouckého kraje 

13. Úřad městského obvodu Moravská Ostrava 
a Přívoz  

území Moravskoslezského kraje 

14. Magistrát města Zlín území Zlínského kraje 

   
 S účinností od 1. 1. 2014 si mohou budoucí partneři vybrat, před kterým 
registrujícím matričních úřadem učiní prohlášení o vstupu do partnerství, tedy bez 
ohledu na místo svého trvalého pobytu na území České republiky. Není již třeba 
povolení „příslušného matričního úřadu“ podle právní úpravy platné do 31. 12. 2013,  
aby prohlášení přijal jiný „příslušný matriční úřad“2. Osoby s trvalým pobytem 
v Sázavě mohou vstoupit do partnerství před kterýmkoliv ze 14 registrujících 
matričních úřadů na území České republiky.  Žádný správní poplatek se nehradí. 
 
K dotazu c) a d) 

Jak je zpoplatněno uzavření RP dle bodu b) na jiném vhodném místě, než 
na místě určeném matričním úřadem? 

                                                 
1
 § 3 odst. 3 zákona č. 301/2000 Sb., o matrikách, jménu a  příjmení a  o  změně některých 

souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů.   
2
 § 2 odst. 4 zákona č. 115/2006 Sb., o registrovaném partnerství a  o změně některých souvisejících 

zákonů, ve znění pozdějších předpisů, - ve znění platném do 31. 12. 2013  



 

3 
 

          Zda a za jakých podmínek lze uzavřít RP na jiném vhodném místě než na 
místě, které určí matriční úřad, před kterým se RP uzavírá v případě, že osobám, 
které chtějí vstoupit do partnerství, místo nevyhovuje nebo je bariérové? 
  
          Registrující matriční úřad přijímá prohlášení ve svém správním obvodu, 
a to na místě, které k tomu určí.3 Takové místo může být určeno kdekoli v celém 
správním obvodu registrujícího matričního úřadu, tedy na celém území kraje. 
Zpravidla je tímto místem úřední místnost příslušného matričního úřadu. 
V působnosti registrujícího matričního úřadu však je určit takovým místem i místo 
navržené osobami vstupujícími do partnerství.  

 
V tomto případě se nevydává správní rozhodnutí, nýbrž registrující matriční 

úřad poznamená skutečnost, že určil místo k přijetí prohlášení do protokolu o vstupu 
do registrovaného partnerství a dotčené osoby o tom vyrozumí. Nevyhoví-li 
registrující matriční úřad žádosti osob vstupujících do partnerství, tj. jimi navržené 
místo neurčí jako místo k přijetí prohlášení o vstupu do partnerství, na požádání 
je povinen tyto osoby písemně uvědomit a sdělit důvody, které k tomuto závěru 
vedly4. Dotčené osoby pak mají právo obracet se na správní orgány se stížnostmi 
proti postupu správního orgánu5. 
 
K dotazu e) 

Zda a jakým způsobem může osoba, která vstoupila do partnerství požádat 
o vydání nového občanského průkazu z důvodu uzavření RP a souběžně 
s oznámením této změny požádat o změnu současného (rodného) příjmení 
na příjmení partnera, tak aby byly obě změny provedeny současně a předešlo se tak 
nadměrné zátěži na straně žadatele i matričního úřadu? 

 
Zákon o partnerství neupravuje dohodu o příjmení osob vstupujících 

do partnerství. To znamená, že partneři budou po vstupu do partnerství užívat taková 
příjmení, se kterými do partnerství vstupovali.  

 
V této souvislosti však sdělujeme, že podle ustanovení § 72 odst. 1 a 2 

zákona č. 301/2000 Sb., o matrikách, jménu a  příjmení a  o  změně některých 
souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů, může partner požádat 
o povolení změny příjmení. Změna příjmení se povolí zejména tehdy, jde-li o příjmení 
hanlivé, nebo směšné, nebo je-li pro to vážný důvod6. 
  

O žádosti o povolení změny jména nebo příjmení rozhoduje matriční úřad, 
v jehož správním obvodu je žadatel přihlášen k trvalému pobytu. Pokud žadatel není 

                                                 
3
 § 13a odst. 3 zákona č. 301/2000 Sb., ve znění pozdějších předpisů.   

4
 § 155 odst. 3 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, ve znění pozdějších předpisů.  

5
 § 175 zákona č. 500/2004 Sb., ve znění pozdějších předpisů.   

6
 § 72 odst. 2 zákona č. 301/2000 Sb., ve znění pozdějších předpisů.  
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na území České republiky přihlášen k trvalému pobytu, je příslušný k projednání 
žádosti matriční úřad podle místa posledního trvalého pobytu na území České 
republiky. Pokud není ani takový pobyt, je příslušný k projednání žádosti Úřad 
městské části Praha 1.7  
  
  Matriční úřad bude rozhodovat o žádosti o povolení změny příjmení 
ve správním řízení. Pokud žádosti nevyhoví, vydá zamítavé správní rozhodnutí, proti 
kterému se žadatel může odvolat k příslušnému krajskému úřadu, popř. magistrátu 
města Brna, Ostravy a Plzně a Magistrátu hl. m. Prahy, jde-li o rozhodnutí úřadu 
městské části (městského obvodu). Pokud žádosti vyhoví, po nabytí právní moci 
rozhodnutí oznámí změnu příjmení příslušnému matričnímu úřadu k provedení 
dodatečného záznamu do matriční knihy a vystavení matričního dokladu s novým 
příjmením (ve většině případů se bude jednat o změnu rodného příjmení). Příslušný 
matriční úřad provede rovněž zápis změny příjmení do agendového informačního 
systému evidence obyvatel.  
 
 Ve věci vydání občanského průkazu po vstupu do registrovaného partnerství 
postupujeme Váš dotaz odboru správních činností Ministerstva vnitra. 
 
K dotazu f) 

Co přesně se rozumí slovy „v jeho běžných záležitostech“ a „běžná plnění“ 
v § 9 odst. 1 zákonu o partnerství? 

 
Uvedené otázky nespadají do působnosti Ministerstva vnitra, doporučujeme 

Vám obrátit se na Ministerstvo spravedlnosti. 
 
 

JUDr. Kateřina Guluškinová 
vedoucí oddělení 

  
 
 
Vyřizuje: JUDr. Jana Hálová  
tel. č.: 974 817 427 
e-mail:    jana.halova@mvcr.cz 

 

  
 

                                                 
7
 § 74 odst. 1 a 2 zákona č. 301/2000 Sb., ve znění pozdějších předpisů.   

 


